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■Fa un any entrevistàvem aquí la
M. Rosa Terradellas, directora de
la Càtedra de Responsabilitat So-
cial Universitària de la UdG, i ens
explicava el projecte d’organitzar,
conjuntament amb la Federació
Catalana de Voluntariat Social de
les nostres comarques, un seguit
de Tertúlies sopar Socials de te-
màtiques molt diverses per deba-
tre, tot fent un pica-pica, temes
d’actualitat i interès social i pro-
moure el valor de la solidaritat en-
tre la població.

La idea es concretava a convo-
car-les el primer dijous de cada
mes, entre octubre i juny (excepte
períodes vacacionals), a l’Espai La
Rosaleda, que aportava la infraes-
tructura necessària per al bon ter-
me de l’acte. L’elecció d’aquest es-
pai no era casual: un espai de for-
mació i ocupació de la Fundació
Ramon Noguera en forma de cafè
restaurant on persones amb dis-
capacitat intel·lectual aprenen
hostaleria. L’aforament del local
condicionava el nombre de parti-
cipants (unes  persones), però
per altra banda facilitava que tot-
hom pogués intervenir i fer el de-
bat ric i estimulant. Durant aquest
primer cicle s’han dut a terme
cinc Tertúlies sopar Socials:

Primera tertúlia: «Refugiats i
acolliment: una responsabilitat
compartida»

En la Tertúlia Social inicial, el
ponent convidat va ser Oriol
Amorós, secretari d’Igualtat, Mi-
gracions i Ciutadania de la Gene-

ralitat de Catalunya. El debat va
ser conduït per la periodista del
Diari de Girona Laura Fanals.
Van participar a la primera tertúlia
 persones de molts sectors so-
cials i el debat va ser molt ric, di-
vers i interessant, ja que no només
es va tractar el tema dels refugiats,
les polítiques d’acolliment a esca-
la europea, estatal i catalana sinó
que, a més a més, es va parlar molt
de la immigració a Catalunya i de
les polítiques que es porten a ter-
me.

Segona tertúlia: «Fem prou la
ciutadania per facilitar la vida
de les persones amb discapaci-
tat?»

Per a aquesta segona Tertúlia
Social, es va demanar a Albert
Carbonell de MIFAS i a Isaac Pa-
drós de Multicapacitats que des

de la perspectiva de les seves as-
sociacions i des del terreny perso-
nal parlessin sobre quines proble-
màtiques es troben en la seva vida
quotidiana i com la ciutadania pot
col·laborar a resoldreles. El debat
va ser conduït per la periodista del
diari El Punt Núria Astorch.

Cal dir que entre els dos po-
nents es va generar un debat molt
interessant, un debat portat a ter-
me amb molta alegria i bon rotllo
que va fer reflexionar les  perso-
nes participants sobre aspectes de
la nostra vida quotidiana que po-
dríem millorar.

Tercera tertúlia: «Què en
saps? Tens opinió sobre els ma-
trimonis “forçats”?»

A la tercera tertúlia, a la qual
van participar  persones, es va
convidar l’Associació Valentes i

Acompanyades, per tal que expli-
quessin el tema dels matrimonis
forçats. Per part de l’Associació hi
va participar una de les fundado-
res i secretària, Carme Vinyoles,
així com quatre dones: Cumba
Baldeh, Binta Jadama, Maimaou-
na Kebbe i Aya Sima, que s’havien
trobat en aquesta situació i que
actualment actuen com a refe-
rents de l’Associació. L’acte va ser
conduït per la responsable de co-
municació de la Coordinadora
d’ONGs Solidàries, Sònia Cervià. 
Les referents van explicar una per
una la seva situació personal, com
l’havien superat, com havien vis-
cut la separació de les seves famí-
lies i el seu entorn més proper,
com en alguns casos havien pogut
refer aquesta relació o com ho
feien per ajudar altres noies que
es trobessin en la seva situació,
des del respecte per les seves fa-
mílies.

Quarta tertúlia. «Podem
prescindir dels drets socials?»

A la quarta tertúlia, moderada
pel periodista Pau Lanao i a la qual
van assistir  persones, el profes-
sor Marco Aparicio, president de
l’Observatori DESC, va intentar
contestar la pregunta argumen-
tant que serveix de poc blindar els
drets si no es blinden al mateix
temps els subjectes, els processos
socials i les condicions perquè la
gent pugui estar organitzada i ser
capaç primer de definir quins són
els drets i després de defensar-los.

Cinquena tertúlia. «Econo-
mia social sense afany de lucre»

La tertúlia que tancava aquest
cicle va tenir com a ponent convi-
dat el fundador i president de La
Fageda, Cristóbal Colón. L’acte va
ser conduït per la periodista de
TV Sion Biurrun i hi van partici-
par  persones.

En una primera part, Cristòbal
Colon va explicar com va comen-
çar el seu projecte empresarial el
. Un projecte d’èxit pioner a
Europa que té per objectiu inte-
grar persones amb discapacitat
psíquica o trastorns mentals se-
vers de la comarca de la Garrotxa,
al món social i laboral. Un model
de negoci consolidat amb més de
 persones ocupades, estudiat
a universitats d’arreu del món i
que ha inspirat i inspira nombro-
sos emprenedors.

Després del sopar, es va deba-
tre el futur de l’economia social,
on es van posar sobre la taula els
dubtes, angoixes i queixes davant
la llei que vol aprovar la Generali-
tat. Una llei que, segons alguns as-
sistents, permet l’entrada d’em-
preses lucratives, amenaça 
anys d’història d’entitats i funda-
cions socials sense afany de lucre,
i no s’ha consensuat amb les en-
titats del sector. La valoració que
han fet els assistents de les tertú-
lies ha estat positiva i els organit-
zadors, a partir de les propostes de
temes que els participants els han
fet arribar, ja estan treballant en el
nou cicle que s’iniciarà el proper
mes d’octubre i que mantindrà el
mateix format que el cicle ja tan-
cat. 

Balanç del cicle de tertúlies socials
Quatre sessions han servit per debatre i promoure el valor de la solidaritat entre la societat i la població

Última tertúlia amb Cristóbal Colón, de La Fageda. X.R.
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■El treball en xarxa impulsa pro-
postes d’èxit, sempre que hi hagi
voluntat que sigui així. Aquest és
el cas de la proposta de Tertúlies
Socials que, conjuntament amb la
càtedra de Responsabilitat Social
de la Universitat de Girona, hem
impulsat aquest curs .
Arran de la presentació de la guia
«Amb VALOR AFEGIT» de la cà-
tedra de Responsabilitat Social de
la UdG, dins de la setmana del vo-
luntariat de l’any , es va llan-
çar la proposta d’organitzar unes
tertúlies solidàries, socials... que
servissin per donar a conèixer di-
ferents realitats que esdevenen al
nostre voltant.

Per parlarne, debatreho i va-
lorarho ens vàrem trobar diver-
ses persones vinculades a la FCVS
i a la CRS de la UdG. La proposta
es va valorar positivament i ens
hem atrevit a impulsar cinc tertú-
lies per tractar diferents temes re-
lacionats amb el dia a dia i en què
la responsabilitat social i el volun-
tariat hi tenen molt a dir.

Personalment crec que ha estat
un èxit en tots els sentits: pel tre-
ball conjunt, per la bona predis-
posició de les responsables de la
càtedra, per l’acollida dels i de les
periodistes que ens han acom-
panyat en cada sessió, per les per-
sones que hi han participat, que
han estat moltes, per la col·labo-
ració de la Fundació Ramon No-
guera, que ha posat l’espai i ha ser-
vit el sopar, pels temes tractats... 

Hem volgut que les temàtiques
fossin diferents per tal de donar a
conèixer realitats diverses i, a par-
tir del que s’exposava, remoure
consciències per entendre que
encara hi ha molt per fer, tot i que
al mateix temps hem pogut conèi-
xer de primera mà que s’està fent
feina i sovint de manera silencia-
da.

Des de la Federació Catalana
de Voluntariat Social volem agrair
l’acollida que ha tingut aquesta
iniciativa i demanar a totes les
persones implicades que ens aju-
din a impulsar activitats com
aquestes, que tenen en compte
aquelles persones que estan al

marge o que n’han estat, o algu-
nes que no tenen ni la possibilitat
d’estarne.

És extraordinari el que es fa per
la societat des de molts àmbits i
aquestes tertúlies han de servir
per difondre arreu que es fa molt
bona feina.

D’altra banda, Maria Rosa Ter -
radellas i Piferrer, directora de la
Càtedra de Responsabilitat Social
Universitària de la UdG, explica
que un dels objectius de la càtedra
de Responsabilitat Social Univer-
sitària de la UdG és col·laborar
amb les empreses, entitats i insti-
tucions de l’entorn per impulsar
la Responsabilitat Social a tots ni-
vells. 

Així ho hem fet des de la seva
creació el . Hem endegat una
bona diversitat de projectes, im-
plicant els diversos actors del ter -
ritori en processos de construcció
col·lectius, de manera que co-
crear junts ens permetés ampliar
les nostres perspectives sobre la
responsabilitat social des de ca-
dascun dels nostres àmbits i res-
ponsabilitats.

Per això, quan la Federació Ca-
talana de Voluntariat Social a les
comarques gironines ens va pro-
posar d’endegar un projecte con-
junt que implicava que la ciutada-
nia aportés la seva visió sobre de-
terminats temes socials, ens va
entusiasmar ràpidament la pro-
posta, per tot el que significava de
poder aprendre i crear conjunta-
ment amb un sector de la societat,
el ciutadà del carrer, amb qui te-
níem fins aquell moment poc
contacte en àmbit institucional.

Vist en perspectiva, cal dir que
el format del «Sopar Tertúlia» va
ser una bona aposta. Les cinc tro-
bades que hem organitzat han
permès que el debat fluís i que
cada vegada s’afegissin més per-
sones a les tertúlies. El fet de co-
mençar amb la introducció de
cada tema per part d’un ponent i
un periodista, continuar amb un
pica-pica a peu dret que permetés
trencar el gel i començar a parlar,
tornar al tema amb més profun-
ditat i de manera col·lectiva i aca-
bar amb unes conclusions i unes
postres per celebrar la feina feta,

considerem que també han estat
part de l’èxit. 

Segurament també ho han es-
tat els temes, proposats tots ells
pels assistents: els refugiats, les
persones amb discapacitat, els
matrimonis forçats, els drets so-
cials, l’economia social... Temes
que han generat un gran interès i
un intens debat.

Realment, hem cocreat junts,
hem après, hem gaudit, hem
transformat els nostres planteja-
ments inicials aprenent dels al-
tres, hem construït i modificat co-
neixements, ens hem compromès
amb molts temes, hem generat
opinió més enllà del nostre propi
àmbit d’actuació i hem adquirit
plegats el compromís de conti-
nuar la propera tardor amb molts
titulars que ja ens heu proposat.

Ara, cal celebrar el que hem fet,
ja que junts hem avançat i, al ma-
teix temps, ens comprometem a
continuar treballant per ampliar
aquest cercle inicial i fer arribar,
més enllà dels nostres grups, la
veu de molts i dels problemes que
ens preocupen com a societat.

«S’ha difós arreu que es fa molt bona feina»
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